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عین اللهی، وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی:

 موضوع مهاجرت پزشکان 
بیشتر فضاسازی رسانه ای است

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی خبرهای منتشر شده درباره نرخ 
مهاجرت پزشــکان و متخصصان ایرانی را جوســازی رســانه ای دانست و 
گفت: دولت از همه امکانات برای تسهیل شرایط پزشکان و متخصصان 
اســتفاده می کند، به طوری که در ســال جاری ۴ هزار دســتیار به کار گرفته 

شده است.
بهرام عین اللهی در پاسخ به ایرنا، درباره نگرانی های موجود درارتباط 
با مهاجرت پزشــکان گفــت: موضوع مهاجرت جراحان و پزشــکان ایرانی 
بیشــتر فضاســازی رســانه ای بــوده و آمارهــا نشــان می دهد کــه وضعیت 
نیروهای ذخیره متخصص و تربیت شده ،خوب است به طوری که امسال 
چهار هزار دســتیار به کار گرفته شــده که رقم کمی نیست. درباره جراحان 
قلب هم ضوابطی ایجاد کردیم که حضور آنها را تسهیل می کند. پیش از 
این پذیرش جراح قلب با داشتن بورد جراحی امکان پذیر بود اما امسال در 
شورای تخصصی اعلام شد که همه جراحان بدون داشتن بورد می توانند 
به شــکل تخصصی ادامه تحصیل دهند. وزیر بهداشــت با اشاره به اینکه 
موضوع اشــتغال در خارج از ایران هم چندان شرایط خوبی ندارد، گفت: 
ســقف کارانــه پزشــکان ۲ برابــر شــده و در مناطق محروم هم این ســقف 
برداشته شده است و تلاش می کنیم شرایط بهتر و رسیدگی بیشتری برای 

پزشکان فراهم کنیم تا خدمتگزار بهتری برای بیماران باشیم.

۵۹ خدمت توانبخشی تحت پوشش بیمه سلامت رفت
معــاون بیمــه و خدمــات ســلامت ســازمان بیمه ســلامت دربــاره بیمه 
خدمــت توانبخشــی، گفــت: از آخر شــهریورماه امســال تعــداد خدمات 
توانبخشــی کــه قبــلًا تحت پوشــش بیمــه ای نبوده اند به ۵۹ کــد خدمتی 
در حوزه های کاردرمانی، گفتاردرمانی، بینایی ســنجی، شــنوایی سنجی، 
فیزیوتراپــی و ارتوپــدی فنــی افزایــش یافت و ایــن خدمات جدیــد نیز با 
پوشــش بیمــه ای ۷۰ درصــدی ســازمان بیمــه ســلامت متناســب با نوع 

مالکیت مرکز ارائه دهنده خدمت، ارائه می شود.
دکتر مهدی رضایی در گفت وگو با ایسنا، درخصوص پوشش بیمه ای 
خدمات کاردرمانی، توانبخشی و بازتوانی، گفت: بر اساس ماده ۶ قانون 
حمایــت از معلولان مصوب ســال ۱۳۹۶، وزارت بهداشــت موظف شــد 
پوشــش بیمــه افــراد دارای معلولیــت ســازمان بهزیســتی را تأمیــن کند 
و طبــق ایــن قانون علاوه بــر خدمات درمانــی باید خدمات توانبخشــی، 
جســمی و روانــی ایــن افــراد نیــز تأمین شــود که ایــن وظیفه به ســازمان 
بیمه ســلامت محول شــد. او تأکید کرد: در راســتای اجرای ماده ۶ قانون 
حمایــت از حقوق معلــولان در آبان ماه ســال ۱۳۹۹ تفاهمنامه ای میان 
ســازمان بیمه سلامت و ســازمان بهزیستی کشــور با موضوع بهره مندی 
افراد دارای معلولیت تحت پوشــش ســازمان بهزیستی کشــور که دارای 
پوشش بیمه ای معتبر از بیمه سلامت هستند، منعقد شد.بر این اساس 
علاوه بر خدمات قبلی که تحت پوشش بودند، ۹ کد خدمتی غیر بیمه ای 
دیگر هم در حوزه های کاردرمانی، گفتاردرمانی و شنوایی شناسی هم به 
پوشــش های بیمه ای ما اضافه شــد و مقرر شد این خدمات هم به شکل 

۷۰ درصد سهم بیمه و ۳۰ درصد سهم بیمار پوشش داده شود.
بســته خدمتــی  نیــز  اوتیســم  افــراد طیــف  افــزود: درخصــوص  وی 
خدمات توانبخشــی شــامل شــش کد خدمتی در حوزه هــای کاردرمانی، 
گفتاردرمانی و اختلالات روانشــناختی تا ســن ۱۲ ســالگی تحت پوشــش 
بیمه ای ســازمان بیمه ســلامت است. خدمات اوتیسم شــامل اقدامات 
تشــخیصی، درمانــی، دارویــی، توانبخشــی و بســتری اســت. مهم تریــن 
بخش حوزه توانبخشــی، کاردرمانی و مشــاوره های روانشناســی است که 
خوشــبختانه از امســال تعرفه بخش خصوصی این امر هم تا ۷۰ درصد 

پوشش بیمه ای محقق شده است.

 افزایش حرکت قطارهای مترو در دو هفته اخیر
مدیرعامل شــرکت بهره برداری متروی تهــران و حومه با بیان اینکه ۳۷ 
حرکــت به مجمــوع حرکت  قطارهــا در ۱۵ روز اخیر اضافه شــده اســت، 
گفــت: ســهم متروی تهــران از حمــل و نقــل عمومی در حــال حاضر ۱۰ 
درصد است و تلاش می کنیم تا دو یا سه سال آینده به ۱۵ درصد برسد.

به گزارش ســایت شــهر، مســعود درســتی با بیان اینکه متروی تهران 
امروز حدود ۱۰ درصد از ســهم حمل و نقل شــهر را بر عهده دارد، اظهار 
کرد: این عدد قابل توجه نیســت و درســت اســت که یــک میلیون و ۵۰۰ 
هــزار نفــر را جابه جــا می کنیم اما ســهم قابــل ملاحظــه ای را در حمل و 
نقل عمومی نداریم. وی تأکید کرد: در مترو نمی توان نسخه کوتاه مدت 
داشــت امــا برنامه بلندمدت شــهرداری این اســت که ســهم جابه جایی 
متــرو بــه عــدد قابل توجهــی برســد. امیدواریم در دو یا ســه ســال آینده 
ایــن ۱۰ درصد به ۱۵ درصد برســد. راهکار بلندمــدت حمایت از حمل و 
نقل عمومی و در رأس آن مترو مدنظر اســت که زودبازده نیســت و باید 
بلندمدت باشد. درستی با بیان اینکه اورهال مترو جزو وظایف همیشگی 
ماســت، خاطرنشــان کرد: دو هزار و ۱۶۰ حرکت در روز به اندازه ۵۰ هزار 
کیلومتر پیمایش انجام می شــود که نیاز بــه توجه دارد و باید بازدیدهای 
روزانه، هفتگی و ماهانه انجام شود، لذا اورهال موضوع جدیدی نیست و 
وظایف ذاتی محســوب می شود. در مواردی ناوگان به توجه بیشتری نیاز 

داشته و باید سرمایه گذاری بیشتری شود.
ë نوسازی ۲۱۰۰ اتوبوس در دستورکار

معــاون حمــل و نقــل و ترافیک شــهرداری تهران درحاشــیه جلســه 
هم اندیشــی اعضــای شــورای شــهر تهــران بــا شــهردار پایتخــت درباره 
وضعیــت حمــل و نقــل عمومــی در تهران گفــت: درحال حاضر ســرانه 
اســتفاده از حمــل و نقــل عمومی در تهــران ۳۶ درصد اســت، یعنی ۶۴ 
درصد ترددها با خودروی شــخصی اســت، ما در افق پیش رو باید ســهم 
تردد با خودروی شــخصی را از ۶۴ به ۴۴ درصد برســانیم و از ســوی دیگر 

سرانه استفاده از حمل و نقل عمومی را افزایش دهیم.
وی گفــت: در بحث مترو اورهال قطارها در دســتور کار قرار دارد، چرا 
کــه برخــی از این قطارها زمان اورهال شــان رســیده و برخی کارکردشــان 
هــم پر شــده و قرار اســت اعتبــارات خوب نقــدی و غیرنقدی به شــرکت 
واگن ســازی تزریق شــود تا اورهال را انجام دهند و در مورد ۶۳۰ واگن نیز 
ملاحظــه کردید که وزیر کشــور و معــاون اول آن را قطعی کردند؛ اما یک 

سال و نیم طول می کشد تا این واگن ها وارد چرخه شوند.
بهرامی در مورد واگن های اجاره ای نیز با بیان اینکه با مشارکت بخش 
خصوصی موضوع خرید پیمایشی کارکرد واگن ها و اتوبوس ها را در دستور 
کار قــرار دادیم، ادامه داد: کشــورهای زیادی هســتند که مدل مترویشــان 
بــه مــا می خورد و فقط چین نیســت و مــن از بیان نام کشــورها خودداری 
می کنم تا مبادا رأیشان را بزنند. وی با بیان اینکه در موضوع آلودگی هوا، 
موتورســیکلت ها نقش مهمــی ایفا می کنند، گفت: موتورســیکلت ها هم 
میزان آلودگی شــان بالا اســت و هم روی قاعده و قانون حرکت نمی کنند 
و اولویت اول این است که موتورسیکلت های جابه جایی بار را ساماندهی 
کنیم که با بانک ها مذاکره کرده و طی هفته های آینده به نتیجه می رسیم 
که به موتورها وام دهند تا موتور برقی بخرند و تا پایان سال آینده تنها به 

موتورهای برقی مجوز تردد در مرکز شهر داده شود.
معــاون شــهردار تهران بــا بیان اینکه نوســازی ۲۱۰۰ دســتگاه اتوبوس 
در دســتور کار قرار دارد، اظهار کرد: امیدواریم تا پایان ســال آینده تعمیر 
حداقل ۵۰ درصد واگن هایی که نیاز به اورهال دارند را انجام داده باشیم.

دارویار و داستان مصوباتی که اجرا نشد
»ایران« در گفت وگو با معاون برنامه ریزی سازمان غذا و دارو از راهکارهای وزارت بهداشت برای برداشتن موانع و  چالش های طرح دارویاری گزارش می دهد

 

وزیــر  کــه  بــود  آذرمــاه  پانزدهــم 
پزشــکی  آمــوزش  و  بهداشــت،درمان 
اجــرای  ماهگــی   5 آســتانه  در  درســت 
مجلــس  نماینــدگان  از  دارویــار  طــرح 
کارت زرد گرفــت. بــا این حــال تعدادی 
وزیــر  دوبــاره  مجلــس  نماینــدگان  از 
بهداشــت را به مجلــس فــرا خوانده اند 
تــا از او دربــاره مســائلی ماننــد کمبــود 
دارو ســؤال کنند. قرار اســت این بار وزیر 
بهداشــت نتایج کارنامــه پرچالش ترین 
معاونتــش در حــوزه دارو را بــه صحــن 
علنــی مجلــس شــورای اســلامی ببــرد. 
قصــد  مجلــس  نماینــدگان  همچنیــن 
مشــکلات  نشــدن  حــل  دربــاره  دارنــد 
دارویــی در داروخانه هــا و مراکــز درمانی 
از وزیر بهداشت سؤال کنند. البته بخشی 
از پرســش های نمایندگان به مشــکلات 
اختصــاص  درمــان  و  بهداشــت  حــوزه 
دارد. آخریــن بــاری کــه وزیــر بهداشــت 
در مجلــس حاضر شــد تا دربــاره کمبود 
دارو بــه ســؤال نماینــدگان پاســخ دهد، 
نمایندگان از توضیحات وزیر بهداشــت 
قانع نشــدند و به این ترتیب حالا دوباره 
طرح ســؤال از وزیر بهداشت در مجلس 

اعلام وصول شده است.
ماجــرای بحــران دارو از کمبود ســرم 
و آنتی بیوتیک هــای مخصــوص کودکان 
شــروع شــد که بخــش قابــل توجهــی از 
آن را بایــد در افزایــش بــی رویه مصرف 
آنتی بیوتیک ها و تجویز این داروها برای 
بیماری هــای ویروســی شــایع در فصول 
ســرد دانســت امــا برخــی از نماینــدگان 
از  توجهــی  قابــل  بخــش  معتقدنــد 
مشــکلات ایــن روزهــای حــوزه دارو بــه 
دلیل ســوء مدیریت ایجاد شده است. به 
ایــن معنا کــه وزارت بهداشــت نیازهای 
دارویی کشــور را بموقع پیش بینی نکرده 
اســت. هر چنــد کــه در چند ماه گذشــته 
از  جمهــور  رئیــس  نارضایتــی  اعــلام 
وضعیت بازار دارویی کشور به استعفای 
رئیس ســازمان غذا و دارو هم منجر شد 
به گونه ای که رئیس جمهور بارها نسبت 
به تصمیم گیری های نادرســت در حوزه 
دارو بــه دســت اندرکاران تأمیــن دارو در 
کشــور هشــدار داد و در نهایت با واردات 
فوریتی آنتی بیوتیک ها به تولیدکنندگان 
فرصت داده شد تا تولید دارو را مجدداً از 
سر بگیرند. این در حالی است که در این 
مدت قرار بود با دســتور ابراهیم رئیســی 
و ارائه تسهیلات از سوی بانک مرکزی از 
صنایع تولید دارو حمایت شــود که البته 
طبق اعلام معاون برنامه ریزی سازمان 
غــذا و دارو بــا وجــود مشــکل نقدینگــی 
ارائــه  از  هنــوز  دارو  تولیــد  شــرکت های 

تســهیلات بانــک مرکــزی بــرای صنایع 
بدعهــدی  نیســت.  خبــری  داروســازی 
در ارائــه تســهیلات بانکــی بــه صنعــت 
داروســازی کشــور و خطر ایجــاد مانع در 
مســیر تأمیــن داروی بیمــاران، تــا جایی 
جدی است که کارشناسان معتقدند اگر 
این تدابیر بموقع در نظر گرفته شده بود، 
کشور دچار بحران کم سابقه کمبود دارو 

نمی شد.
ë  پوشش بیمه ای تدریجی 9۰ قلم داروی

خارجی
امــا چالش های اجرای طــرح دارویار 
حســین  دکتــر  داد؟  نشــان  رخ  چگونــه 
شمالی معاون برنامه ریزی سازمان غذا 
و دارو  که از طراحان طرح دارویار اســت، 
دربــاره چالش هــای طــرح دارویــاری به 
»ایران« می گویــد: »در مورد موضوعات 
مربــوط بــه طــرح دارویــار چنــد چالــش 
اصلــی از قبل مطرح بــود و به همه اینها 
در تفاهمنامه ای که با دستگاه ها داشتیم 
و بــه مجلس و هیأت دولت ارائه دادیم، 
اشــاره شــده اســت. اولین چالش طرح، 
پوشــش بیمــه افــراد فاقــد بیمه بــود که 
بــا همــت دولت بخــش زیــادی از مردم 
تحت پوشــش قرار گرفتند. چالش دوم، 
مربــوط بــه داروهایی بــود که بیمــه پایه 
از  بنابرایــن  ســلامت پوشــش نمــی داد 
ابتدای طرح دارویار در مرحله اول ۳66 
قلــم داروی ضــروری و پرمصرف مردم 
به رغم آن که تا آن موقع تحت پوشــش 
بیمــه پایه نبودند، بیمه شــدند بنابراین  
بــا توجه بــه اینکــه ایــن داروها بــه دلیل 
اصلاح سیاســت های ارزی دارو مشمول 
افزایش قیمت می شدند و مابه التفاوت 
پرداخت بیمــار از طریق بیمه ها و یارانه 
مــردم  می شــود،  داده  پوشــش  دولــت 
افزایش قیمت ۳66 قلم دارو را متحمل 

نشدند.«
 او در ادامــه از برنامه ریــزی ســازمان 
غذا و دارو برای پوشش دهی بیمه ای 6۰ 
قلم داروی خارجی متناســب با افزایش 
قیمت ایــن داروها خبر می دهد و عنوان 
می کند: »با حــذف تدریجی ارز داروهای 
خارجــی، ایــن داروهــا نیــز بتدریــج زیــر 

پوشش بیمه قرار می گیرند.«
بعــدی  چالــش  شــمالی،  گفتــه  بــه 
همچنــان  البتــه  کــه  دارویــار  طــرح 
دغدغــه ما اســت، مربــوط بــه پرداخت 
بدهی های ســازمان تأمین اجتماعی به 
بیمارســتان های دولتی است که زنجیره 
تأمیــن دارو را در مراکــز درمــان دولتــی 
دچــار مشــکل کــرده و بخــش زیــادی از 
مصــرف دارو در بیمارســتان های دولتی 
اســت که به دلیــل افزایش معوقات این 
بیمارستان ها به شرکت های پخش دارو 
و به دنبــال آن بدهی هــای شــرکت ها به 
تأمین کننــدگان دارو، زنجیره تأمین دارو 

در مراکــز دولتی دچار مشــکل می شــود. 
نتیجتــاً آن تولید که با وجــود پرداخت 4 
همت )هزار میلیارد تومان( برای تسویه 
بدهــی ابتــدای ســال همچنــان 6 همت 
بدهــی باقــی مانده کــه چنانچــه تأمین 
نشــود بیمارســتان ها نیز نمی توانند این 
پول را به زنجیره تأمین دارو تزریق کنند.

 تأمیــن نقدینگــی بــرای تولیــد دارو 
را شــاید بتــوان مهم تریــن چالش طرح 
دارویــاری عنوان کــرد؛ موضوعی که این 
مقــام مســئول در حوزه غــذا و دارو بدان 
اشاره کرده و می گوید: »تأمین نقدینگی 
بنگاه های تولیدی و وارداتی به مسأله ای 
جدی بدل شــده اســت. نیــاز ریالی برای 
خریــد ارزدارو بــه 6 برابــر افزایــش یافته 
و نیــاز بــه نقدینگی بنگاه ها نیــز افزایش 
جــدی داشــته که بــه رغم آن کــه دولت 
مصوبات خوبی را برای تأمین نقدینگی 
بنگاه ها در نظر گرفته و نگاه ویژه ای برای 
تأمین مالی صنعت دارو دارد اما تاکنون 
از نظــر اجرایــی برخــی از ایــن مصوبات 

عملیاتی نشده است.«
ë  کارشکنی بانک ها برای تأمین نقدینگی

بنگاه های تأمین دارو
شمالی در ادامه می افزاید: »از جمله 
مالــی  تأمیــن  بــرای  دولــت  مصوبــات 
صنایع داروســازی افزایش ســقف اعتبار 
دریافــت تســهیلات بــرای شــرکت های 
دارویــی از ۹۰ درصــد فــروش ســال قبل 
به ۲۰۰ درصد فروش ســال قبل رســیده 
اســت. به عبارتــی بنگاه هــای دارویی هر 
اندازه در سال قبل فروش داشته باشند، 
تســهیلاتی را بر مبنای فروش ســال قبل 
دریافــت می کننــد و بــا توجــه بــه اینکــه 
ســقف اعتبار وام بنگاه ها ۹۰ درصد سال 
قبل  آن ها است به دلیل آن که سال قبل 
مواد اولیه و دارو را با ارز دولتی خریداری 

کرده اند و قیمت ها غیرواقعی اســت و از 
طرفی تناســبی با نرخ ریالــی بازار فعلی 
تســهیلات  داده  دســتور  دولــت  نــدارد، 
بانکــی ۲۰۰ درصد افزایش یابد تا دوباره 

قیمت ها واقعی شوند.«
بانک هــای  بدقولــی  از  ادامــه  در  او 
عامل برای ارائه تســهیلات به بنگاه های 
دارویــی گلایه کرده و هشــدار می دهد که 
با وجــود ابلاغ بانک مرکــزی به بانک ها 
برای ارائه تســهیلات معــادل ۱5 همت 
به شــرکت های دارویی اما هنــوز در اجرا 
مشــکل وجــود دارد و بــه جــز یک یــا دو 
بانــک هنــوز بانک های دیگر تســهیلاتی 
نداده انــد بــه گونــه ای کــه تولیدکنندگان 
بــا کمبود نقدینگی مواجه هســتند و این 
یکــی از مهم تریــن نگرانی هــای ما برای 
صنعــت دارو اســت و چــه بســا احتمال 
کمبودهــای  کارشــکنی ها  ایــن  بــا  دارد 
دارویــی در چنــد مــاه آینده و حتی ســال 

آینده ایجاد شود.
شــمالی در پاســخ به اینکه آیا امکان 
دارد بــه دلیل مشــکل نقدینگــی صنایع 
دارویــی بــا جبــران بــازار دارو در آینــده 
مواجه شویم، توضیح می دهد: »تاکنون 
تولیدکننــدگان  و  شــرکت ها  از  بســیاری 
و واردکننــدگان دارو بــه دلیــل وضعیت 
همراهــی  مــا  بــا  بســیار  کشــور  فعلــی 
کرده اند به طــوری که تمامی ظرفیت ها 
و امکانات شــان را بــرای تأمیــن دارو بــه 
کار گرفته انــد از جملــه خریــد اعتباری از 
شــرکت های خارجی یعنــی آن که بدون 
خرید ارز و پرداخت پول محموله هایی را 
وارد کشــور کرده اند و دارو تولید می کنند 
شــرکت های  بــه  بایــد  بدهــی  ایــن  امــا 
خارجــی پرداخت شــود و اعتبار شــرکت 
داخلــی حفظ شــود. بنابرایــن اگر فکری 
به حال تأمین نقدینگی شرکت ها نشود 

و پرداخت به شرکت های خارجی انجام 
نگیرد جریان ارسال کالا در آینده متوقف 
خواهد شــد و تبعــات آن به کمبــود دارو 
دامــن می زنــد. از زمانی که یک شــرکت 
تصمیم می گیرد دارو یــا ماده اولیه وارد 
کنــد با فرض آن که ریال داشــته باشــد و 
بتوانــد ارز بخرد و نقل و انتقال ارز و ثبت 
ســفارش دارو را انجــام دهد بیــن 4 تا 5 
ماه زمان می برد که دارو وارد کشور شود، 
بنابرایــن هرگونه تصمیــم دیرهنگام در 
تأمیــن نقدینگــی تأمین کننــدگان دارو، 
خواهــد  آینــده  مــاه  چنــد  در  را  اثــرش 
گذاشــت. اگرچه بــا اجرای طــرح دارویار 
ارز بــه اندازه کافی وجــود دارد و بانک ها 
در کمتــر از 48 ســاعت ارز را در اختیــار 
شــرکت های واردکننده قرار می دهند اما 
مســأله اصلــی تأمیــن ریال بــرای خرید 
ارز اســت که چنانچه این مسأله برطرف 

نشود شرایط بدتری در انتظار است.«
در ادامــه تلاش های دولــت و وزارت 
بهداشت برای برداشتن موانع موجود بر 
ســر راه طرح دارویاری در نهایت مالیات 
اولیــه  مــواد  واردات  افــزوده  ارزش  بــر 
دارویــی از ۹ درصد به یک درصد کاهش 
یافت؛ مســأله ای که در ابتدای سال پس 
از کاهــش نــرخ مالیات کالاهای اساســی 
دارو از قلــم افتــاده بــود و پــس از ماه هــا 
پیگیری دولت ســیزدهم اکنــون بیش از 
یک ماه اســت که دولــت کاهش مالیات 
بــر ارزش افزوده را عملیاتی کرده و مواد 
اولیــه دارویی با کاهش مالیات از گمرک 
ترخیــص می شــوند. طبق گفتــه معاون 
 ۹ مالیــات  دارو،  کل  اداره  برنامه ریــزی 
درصــدی بخشــی از کمبودهــا را در بازار 
منجر می شد البته با وجود ابلاغ معاون 
اول رئیس جمهــور برای کاهش مالیات 
داروهای خارجــی وارداتی از ۹ درصد به 

دو درصــد، هنوز این موضوع بــرای دارو 
اجرا نشده است.

ë تسریع صدور پروانه تولید آنتی بیوتیک ها
وزیــر  عملکــرد  گــزارش  در 
بهداشــت،درمان و آموزش پزشــکی در 
جلسه ای که از سوی نمایندگان مجلس 
شــورای اســلامی فراخوانده شــده است، 
نــکات قابــل توجهی بــرای ســاماندهی 
بازار دارو وجود دارد. شــمالی در این باره 
توضیــح می دهــد: »بــا همــکاری وزارت 
امــور خارجــه و راه و شهرســازی مــدت 
زمــان انتظار واردات مــواد اولیه را از بازه 
زمانــی یک تا دو ماه به یک هفته کاهش 
دادیــم. از طرفــی با همکاری ســندیکای 
تولیدکنندگان دارو و جلســات فشــرده با 
شرکت های داروسازی اکنون جابه جایی 
مواد اولیه دارویی بین شرکت ها صورت 
می گیرد، بدین شــکل که شرکت ها مواد 
اولیــه همدیگــر را در کوتاه تریــن زمــان 
تأمیــن می کننــد تــا از حداکثــر ظرفیــت 
تولید استفاده کنیم، در واقع به جای آن 
که شــرکت ها منتظر مــاده اولیه بمانند، 
مواد اولیه شان را برای استفاده از حداکثر 
تــوان تولیــد داخــل بیــن هــم جابه جــا 

می کنند.«
اداره کل دارو،  معــاون برنامه ریــزی 
پروانــه  صــدور  تســریع  از  همچنیــن 
می گویــد:  و  می دهــد  خبــر  دارو  تولیــد 
»بــرای جبــران کمبــود آنتی بیوتیک ها و 
شربت های سرماخوردگی و استامینوفن 
کودکان و داروی ایبوپروفن صدور پروانه 
تولید این داروها را تسهیل کردیم، حتی 
در مــورد ســرم های تزریقی نیــز خطوط 
داخلــی  شــرکت های  در  را  جدیــدی 
تأســیس کردیــم و در روزهــای آتی خط 
جدید تولید سرم راه اندازی می شود و در 
ابتدای سال آینده نیز دو خط تولید سرم 
وارد مــدار تولیــد خواهند شــد. از طرفی 
بخــش زیــادی از کمبودهــا بــا تســهیل 
واردات برای جبــران کمبودهای داخلی 

حل شد.«
از اعطــای مجــوز  شــمالی در پایــان 
واردکننــده  شــرکت های  بــه  درازمــدت 
می کنــد:  عنــوان  و  می دهــد  خبــر  دارو 
»پیــش از این به دلیل ناپایــداری تأمین 
ارز دولتی امــکان برنامه ریزی درازمدت 
بــرای واردات وجود نداشــت که با تغییر 
بیشــتری  اطمینــان  ارزی  سیاســت های 
برای تأمین ارز به شرکت های واردکننده 
داده شد تا بتوانند تأمین دارو را برای یک 
ســال آینده برنامه ریــزی کنند.همچنین  
قبــلًا مجوزها ســه ماهــه بود که بــا ایجاد 
چنین تســهیلاتی مجوزها تا پایان ســال 
۱4۰۲ اعتبار دارند و شــرکت ها می توانند 
در صــورت تأمیــن نقدینگی شــان ثبــت 
سفارش شــان را از شــرکت های خارجــی 

انجام دهند تا بموقع دارو تأمین شود.«
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در ســال ۱۳۹۱ طرحــی برای اســتخدام 
۵۰۰ هــزار نیــرو از جمله معلمــان ارائه 
شــد کــه طبــق آن قــرار شــد، افــراد بــه 
جای شــرکت در یک آزمون استخدامی 
توســط  کــه  آزمونــی  بــا  سراســری، 
اســتانداری ها برگــزار می شــود شــرکت 
کرده و براســاس نیاز هر استان پذیرفته 
و مشــغول به کار شوند. اغلب این افراد 
در حــال حاضــر بــه طــور غیــر رســمی، 
اســتخدام آمــوزش و پــرورش هســتند 
حتــی بعضــی از آن ها بیش از ۱۵ ســال 

سابقه کار دارند.
بنابرایــن قــرار شــد کــه آزمونــی به 
صورت درون سازمانی، توسط آموزش 
سراســری  صــورت  بــه  و  پــرورش  و 
برگــزار شــود که ایــن گــروه از معلمان 
تعییــن تکلیــف  و وضعیــت آنهــا نیز 
در رتبه بنــدی معلمــان نیز مشــخص 
شــود. پس از آنکه معلمــان در آزمون 
قبول شــدند می توانند در محل قبولی 
خــود شــروع بــه کار کننــد یا بر اســاس 
نتایــج آزمــون در محــل خدمــت خود 

رتبه بندی شوند.
در عیــن حــال نماینــدگان مجلس 
شــورای اســلامی در یک جلســه علنی 
آبــان ســال  تاریــخ یکشــنبه 8  کــه در 
جــاری برگزار شــد و در جریان بررســی 
گــزارش کمیســیون برنامــه، بودجــه و 
محاســبات در مــورد لایحــه دوفوریتی 
متناسب ســازی حقــوق کارکنان دولت 
و بازنشســتگان کشــوری و لشــکری بــا 

بــرای  نماینــدگان  از  یکــی  پیشــنهاد 
اصــلاح ردیــف ۹ ایــن لایحــه موافقت 
کلیــه  مصوبــه،  ایــن  طبــق  کردنــد. 
معلمــان طــرح مهرآفریــن مشــمول 
بــدون  معلمــان  رتبه بنــدی  قانــون 
برگــزاری آزمــون مجــدد قــرار گرفته و 
بــه  پــرورش ملــزم  و  آمــوزش  وزارت 
صدور کد شناسه از اول مهر سال ۱۴۰۱ 

برای آنها می باشد.
پیش تــر  کــه  اســت  ذکــر  بــه  لازم 
و  برنامه ریــزی  معاونــت  سرپرســت 
توســعه منابع وزارت آموزش و پرورش 
دربــاره آخریــن وضعیت ایــن معلم ها 
اعلام کره بود: خوشــبختانه این گروه از 
معلمان مشــمول رتبه بندی قرار گفتند 
و طبق ماده واحده ترمیم حقوق، زمان 

اعمال احکام از اول مهر ۱۴۰۱ است.
علاوه بر این محمد وحیدی رئیس 
کمیتــه آمــوزش و پــرورش کمیســیون 
آموزش مجلس دربــاره تاریخ در نظر 
گرفته شــده برای رتبه بنــدی معلمان 
طــرح مهرآفرین کــه از ۱ مهرماه ۱۴۰۱ 
در نظــر گرفته شــده، گفــت: طی ۲ روز 
از جانــب  پیام هــای بســیاری  گذشــته 
معلمــان طــرح مهرآفریــن مبنــی بــر 
اعتــراض بــر ایــن تصمیم داشــته ایم. 
در حالــی که تاریــخ اجــرای رتبه بندی 
در   ۱۴۰۰ شــهریورماه   ۳۱ معلمــان 
قانون در نظر گرفته شده است، تاریخ 
معلمــان  بــرای  رتبه بنــدی  اعمــال 
مهرآفریــن اول مهرماه دیده شــده که 

جای تعجب دارد.
و  مانــه  بجنــورد،  مــردم   نماینــده 
و  راز  و  جاجــرم  و  گرمــه  و  ســملقان 

جــرگلان در مجلــس شــورای اســلامی 
ادامه داد: متأســفانه به این دلیل که در 
قانون ترمیم حقوق درباره مهرآفرینان 
نیــز مــاده ای قید شــده تــا »این گــروه از 
معلمــان بــدون آزمون مشــمول قانون 
رتبه بندی شــوند«، احــکام آنها را نیز بر 
اســاس نظــر ســازمان برنامــه و بودجه 
ماننــد ترمیــم حقــوق کارمنــدان ســایر 
دســتگاه ها از تاریــخ اول مهرماه اعمال 
خواهنــد کرد در حالی کــه تاریخ اجرای 
قانــون رتبه بندی معلمان ۳۱ شــهریور 

۱۴۰۰ بوده است.
وی بــا تأکیــد بر اینکــه در ایــن زمینه 
معاونــت قوانین مجلــس مرجع اصلی 
اعلام نظر است، افزود: پیش از تصویب 
لایحــه ترمیــم حقــوق، هیــأت تطبیــق 
معلمــان  مشــمولیت  بــه  مصوبــات 
مهرآفریــن در اجــرای قانــون رتبه بندی 

معلمــان رأی داده بــود، بنابراین قانون 
بــر  تطبیــق  هیــأت  نظــر  و  رتبه بنــدی 

مصوبه ترمیم حقوق مقدم است.
وحیــدی یادآور شــد: در لایحــه ارائه 
شــده از ســوی دولــت در زمینــه ترمیــم 
معلمــان  بــه  مــاده ای  هیــچ  حقــوق 
طــرح مهرآفریــن اختصــاص نداشــت 
کمیســیون  در  مجلــس  نماینــدگان  و 
آمــوزش و کمیســیون برنامــه و بودجــه 
ایــن موضــوع را بــه لایحــه ارائــه شــده 
افزودنــد، آن هــم بــه این دلیــل که این 

معلمان نیاز به آزمون نداشته باشند.
مجلــس  در  مــردم  نماینــده  ایــن 
یازدهــم اضافه کرد: آمــوزش و پرورش 
به معلمــان مهرآفرین مبلغی را بابت 
عدد حســاب قانون رتبه بندی پرداخت 
کــرده و ایــن رقــم قبــل از لایحــه ترمیم 
حقــوق بــوده اســت، بنابرایــن در حــال 

حاضــر نیــز بایــد بر اســاس نظــر هیأت 
تطبیــق مثــل ســابق عمــل شــود و اگــر 
شــبهه ای در این زمینه بــرای آموزش و 
پرورش وجود دارد می تواند از معاونت 

قوانین مجلس استعلام بگیرد.
پــرورش  و  آمــوزش  کمیتــه  رئیــس 
کمیســیون آموزش مجلــس تأکید کرد: 
در صــورت نیــاز کمیســیون آمــوزش و 
مجلس می تواند طرح استفساریه را در 
ایــن زمینه آماده کند تا مشــخص شــود 
مقصود قانونگذار از رتبه بندی معلمان 
رتبه بنــدی  اعمــال  مهرآفریــن،  طــرح 
از همــان تاریخــی اســت که برای ســایر 

معلمان قانون اجرا شده است.
اکنــون اعــلام شــده کــه مبلغــی بــه 
آفریــن  مهــر  طــرح  معلمــان  حســاب 
واریز شــده که طبق گفته وزیر آموزش و 

پرورش باید بازگردانده شود.

ë  از واریــزی  مبلــغ  بازگردانــدن  علــت 
حساب معلمان مهرآفرین

بــه نقــل از ایســنا، یوســف نــوری وزیر 
آموزش و پرورش روز گذشــته در حاشیه 
اولیــن گردهمایــی بــزرگ جهــاد حــوزه 
تعلیــم و تربیــت بــا عنــوان »جهادگران 
تربیت« بــا حضور در جمــع خبرنگاران، 
در پاسخ به این ســؤال که برای معلمان 
مهرآفریــن مبلغی واریز شــد امــا پس از 
آن گفتنــد اشــتباه شــده و ایــن مبلغ باید 
برگردد، اظهار کرد: بند ۹ به مصوبه ای که 
در راســتای لایحه دولت بود، اضافه شد؛ 
که یــک مورد اختلافی اســت. بر اســاس 
ایرادی که کمیســیون تطبیــق گرفته بود، 
ایــن مبلغ را قبــلًا به آنهــا پرداخت کرده 
بودیم اما به روی این مصوبه ابهام است.

پیگیــری  دوســتان  داد:  ادامــه  وی 
می کننــد تــا ایــن ابهــام برطــرف شــود. 
ایــن ابهــام کــه برطــرف شــود، کار لازم 
انجام می شــود. وی در پاســخ به سؤالی 
در خصــوص نقــش معلمــان در انجام 
داد:  توضیــح  جهــادی،  فعالیت هــای 
معلمــان مــا در هــر جایــی کــه کار خیر 
و جهــادی هســت، حضــور مؤثــر دارند. 
مــا  کشــور  کل  خیریــن  مجمــع  رئیــس 
معلــم بوده اســت. همــکاران فرهنگی 
مــا مــدارس یارانــه ای راه  ایمــان را کــه 
می کننــد  کار  هــم  محــروم  مناطــق  در 
راهبری می کنند. در دانشگاه فرهنگیان 
و شهید رجایی نیز زمینه هایی را فراهم 
کردیــم تــا ایــن افــراد نیــز در این راســتا 
فعالیت هایی داشــته باشــند و تأثیر این 
فعالیت هــا را بــه معنــی ارزشــیابی در 

فارغ التحصیلی خود ببینند.

فریبا خان احمدی
خبرنگار

اکرم رضایی ثانی
خبرنگار

وزیر آموزش و پرورش عنوان کرد

تعیین تکلیف وضعیت معلمان طرح مهرآفرین
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